

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) | [\[关闭\]](#)

微纳技术与精密机械

不完整球形超导转子静平衡的气浮测量

高霏<sup>1,2</sup>, 王晖<sup>1</sup>, 胡新宁<sup>1</sup>, 王秋良<sup>1</sup>

1. 中国科学院 电工研究所 应用超导重点实验室, 北京 100190;

2. 中国科学院 研究生院, 北京 100039

**摘要:** 提出了一种控制转子不平衡量方位的气浮平衡测定方法来提高对空心薄壁不完整球形超导转子平衡量测定的精度。采用在转子内部增加重量的方法来改变转子的不平衡量大小,使得该转子的不平衡量的方位角处于精确测量范围内,当增重量变化时其测量值也会发生相应的变化,通过静不平衡计算的相关公式即可得出其静不平衡量。该方法能够提高这种超导球形转子平衡测定的精度,不破坏转子的加工精度,不影响转子的电磁特性、超导特性等。测量转子偏心距的波动大小在±6 μm之内,偏心距Z轴分量的波动在±8 μm之内,同时可有效提高超导重力计等基于该类型超导转子的仪器的工作性能和测量精度,对于其它无机械支撑轴转子的平衡测定也有一定借鉴意义。测量过程中采用的设备简单,实验周期短,测量结果精度较高。

**关键词:** 静平衡测量 超导转子 不完整球形转子 气浮法

### Measurement of static balance for incomplete spherical superconducting rotor with compressed air

GAO Fei<sup>1,2</sup>, WANG Hui<sup>1</sup>, HU Xin-ning<sup>1</sup>, WANG Qiu-liang<sup>1</sup>

1. Key Laboratory of Applied Superconductivity, Institute of Electrical Engineering, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100190, China;

2. Graduate University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100039, China

**Abstract:** A flotation method involving the control of the unbalance orientation of a rotor is put forward to improve the measurement precision of mass imbalance of an incomplete spherical superconducting rotor. By adding additional weights within the rotor to change its quantity of the mass unbalance, this method limits the azimuth of the mass unbalance to an accurate measurable range. As the additional weights change, the observed values change simultaneously, and the mass unbalance can be derived by a relevant formula. This method can improve the measured precision without any damage to the rotor or influence on its electromagnetic and superconducting properties. The fluctuation of the measured offset is within ±6 μm, and its Z-axis component is within ±8 μm. Moreover, it can improve the working performance of some types of the devices based on the rotor greatly, and can offer some references for other balanced measurements of the machines without mechanical support for its rotor. The measurement equipment of this method is simple, precise, and its experimental period is short.

**Keywords:** static balance measurement superconducting rotor incomplete spherical rotor flotation method

收稿日期 2012-04-23 修回日期 2012-05-08 网络版发布日期 2012-07-10

基金项目:

国家自然科学基金资助项目(No. 51107135)

通讯作者: 高霏

作者简介:

作者Email:

### 参考文献:

- [1] 安胜利,杨黎明.转子现场动平衡技术[M].北京:国防工业出版社,2007. AN SHI L, YANG L M. *Rotor Dynamic Balancing Technology* [M]. Beijing: National Defense Industry Press, 2007. (in Chinese)
- [2] 朱效方.光电式陀螺静平衡测试仪设计.哈尔滨:哈尔滨工业大学,2008. ZHU X F. *Design of Testing Instrument for Static Balance of Gyroscope With Photoelectric Method*. Harbin: Harbin Institute of Technology, 2008. (in Chinese)
- [3] 贺晓霞,高钟毓,李树文,等.球形转子不平衡量的一种自动测量方法 [J].机械工程学报,2004,40(2):50-54. HE X X, GAO ZH Y, LI SH W, et al.. Automatic method to measure mass unbalance of spherical rotor [J]. *Journal of Mechanical Engineering*, 2004,40(2):50-54. (in Chinese)
- [4] 黎波.用动平衡方法得到静平衡数据的理论分析 [J].广西农业机械化,2010(5):24-26. LI B. Theoretical analysis on calculating static balance data with dynamic balance [J]. *Guangxi Agricultural Mechanization*, 2010(5):24-26. (in Chinese)
- [5] 张鸣.利用秒表法找转子静平衡 [J].淮南职业技术学院学报,2010,10(3):16-18. ZHANG M. Stopwatch method to measure the rotor static balance [J]. *Journal of Hunan Vocational & Technical College*, 2010,10(3):16-18. (in Chinese)
- [6] 郝山义,孙新民.球形空心铍转子静平衡趋小化解析分析 [J].机械设计与制造,2011(12):200-201. HAO SH Y, SUN X M. Resolution analytical for static balanced of spherical hollow be rotor [J]. *Machinery Design & Manufacture*, 2011(12):200-201. (in Chinese)
- [7] 崔大朋.一种球形气浮动陀螺仪的研制及其相关技术的研究.哈尔滨:哈尔滨工业大学,2011. CUI D P. *Research and Development on a Pneumatic Gyroscope with a Spherical Gas-bearing*. Harbin: Harbin Institute of Technology, 2011. (in Chinese)
- [8] CUI D P, YAO Y X, QIN D L. Study on the dynamic characteristics of a new type externally pressurized spherical gas bearing with slot-orifice double restrictors[J]. *Tribology International*, 2010,43(4):822-830.
- [9] CUI D P, YAO Y X, QIN D L. Static balance method for a special gyroscope rotor with a spherical cavity[J]. *Applied Mechanics and Materials*, 2009,16-19: 680-682.
- [10] 李丙乐,王厚生,王晖,等.特殊结构陀螺转子的称重静平衡方法 [J].工艺与检测,2006(9):83-87. LI B L, WANG H SH, WANG H, et al..

1. 胡新宁,王厚生,王晖,王秋良.超导转子旋转驱动装置设计[J].光学精密工程, 2010,18(1): 169-174
2. 胡新宁,王秋良,崔春艳,韩立,王欣,谢亮,鞠昱.光纤传感测量系统在超导转子旋转装置中的应用[J].光学精密工程, 2008,16(11): 2092-2097